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Beste lezers, 
 
We zijn weer aanbeland bij het einde van het jaar, gelukkig kunnen we dit jaar weer samen 
het kerstfeest en Oud en Nieuw vieren. We kunnen ook weer in de diverse kerken de 
kerststallen gaan bewonderen in ons heem, maar ook de kerststal in de St. Jan in Den 
Bosch is zeker de moeite waard. U kunt op tweede kerstdag bij goed weer, ook nog een 
culturele wandeling maken in Haarsteeg. 
In dit blad gaan we ook uitvoerig terug naar onze jubileum slotavond in de Voorste Venne 
in Drunen. Een waardige afsluiter van een mooi jubileumjaar, waar we tevreden op terug 
kijken. Hopelijk brengt het nieuwe jaar ons allemaal veel goeds, en hopen maar dat het in 
de wereld ook weer een beetje rustiger wordt, zodat we in vrijheid kunnen blijven leven. 
Tenslotte genieten we nu alweer ruim 78 jaar hiervan. 
 
De redactie 
 

  

Missie volbracht 
 

Na een oproep in het Plekbord voor vrijwilligers om zitting te nemen in een werkgroep om  
het 75-jarig bestaan van onze vereniging te organiseren, meldden Leo Swaans, Bas 
Rietdijk, Frank Velthuizen en Toon Groot zich aan. 2 Jaar lang en 25 vergaderingen en 
contacten met diverse instanties zijn ze erin geslaagd om van dit jubileum een mooi feest 
te maken. De Heemkamertjes in alle kernen, vaak op mooie locaties, de presentatie van 
het Jubileumboek. Het Historisch plaatjesboek in samenwerking met de gemeente 
Heusden en de daarbij behorende ruilbeurzen was een grandioos succes. Ook de 
afsluitende avond in de Voorste Venne is door de ruim 250 aanwezigen als zeer positief 
ervaren. 
En natuurlijk hebben de vele vrijwilligers tijdens de heemkamertjes en de ruilbeurzen  
bijgedragen aan dit succes, allen dank daarvoor. 
Ging er dan hele maal niets mis? Jawel, het wandelweekend in september vond geen 
doorgang, omdat er nagenoeg geen belangstelling voor was. En dat vond het comité heel 
jammer, omdat het in hun ogen, twee gezellige middagen hadden kunnen worden. 
 

 
De vier leden van de jubileumcommissie v.l.n.r. Leo Swaans, Toon Groot, Bas Rietdijk  

en Frank Velthuizen tijdens de slotdag in de Voorste Venne 

http://www.hkkonsenoort,nl/
mailto:bestuur@hkkonsenoort.nl
mailto:gienvanwijk@ziggo.nl
mailto:plekbord@hkkonsenoort.nl
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Column 
 
De os en de ezel 
 
Nee, ik heb geen idee of 
deze twee dieren een 
specifieke betekenis 
hebben voor ons 
heemgebied. Dat verwacht 
ik eigenlijk ook niet. Dat zij 
als titel voor deze column 
mogen dienen, is alleen te 
danken aan hun 
aanwezigheid in de stal van 
Betlehem. Tijdens de weken voorafgaand aan Kerstmis, 
zullen ook zij in vele gezinnen het stalletje weer mee vullen 
en vanaf de achterste rij waken over het welzijn van het 
Kindje in de kribbe. Jozef en Maria in de stal, ‘omdat er 
voor hen geen plaats meer was in de herberg’. 
 
Een kerststal dus, een geheel eigen verblijf voor dieren, los 
van de woning van de hoeders over deze dieren, de 
(vee)boer en boerin dus. Dat brengt me terug bij de dagen 
van mijn jeugd, toen er alleen op de weg naar school toch 
wel meer dan tien boerderijen geteld konden worden. 
Achter die boerderijen stonden nog allerlei bijgebouwen, 
maar de stal was toch bijna altijd te vinden in het achterste 
deel van het huis. Woonruimte voor het gezin aan de 
voorkant, de koeien stonden op stal aan de achterkant. 
Niet ‘in de stal’, nee, koeien staan ‘op stal’. Dat geldt ook 
voor een paard, terwijl de varkens een hok hebben en 
kippen in een kooi gehouden worden of gewoon 
rondscharrelen op het erf. Zelf wonen wij in een 
oorspronkelijke noodboerderij uit 1947. Toen wij die 
kochten in 1971 was de indeling nog als bij de bouw: 18 
meter lang, 9 meter woonruimte en 9 meter stal.  
 
Hoewel ik het beeld van koeien op stal niet ken vanuit mijn 
eigen thuis vroeger, zie ik het beeld nog helemaal voor me, 
zoals het was bij mijn vriend thuis. Je kwam binnen in het 
achterhuis, een gemeenschappelijke ruimte zeg maar, die 
zowel voor het gezin als voor het vee gebruikt werd. Daar 
stonden de koeien netjes naast elkaar aan de stalstaken 
met voor zich de voedergoot en achter zich de groep, 
waarin de koeien hun natte en minder natte uitwerpselen 
vlaaien deponeerden. In de voedergoot kregen de koeien 
onder meer koeken en gesneden voederbieten 
‘geserveerd’ en natuurlijk hooi. Een 
‘voederbietensnijmachine’ behoorde tot de standaard 
uitrusting, maar ‘pee-mesjien’ klinkt toch een stuk 
natuurlijker. Het hooi werd door een luik van de hooizolder 
naar beneden gegooid. 
 
Met dit beeld voor ogen herinner ik me ook een gezegde, 
dat gebruikt werd wanneer je als kind niet helemaal het 
gewenste gedrag vertoonde. ‘Gij moest hooi lussen, dan 
kon ik oe tussen de stalstoaken zetten’.  
  
Kortom, in de boerderijen van mijn jeugd verbleven de 
mensen en de dieren in ieder geval gedeeltelijk onder een 
en hetzelfde dak. Dat beeld komt noodgedwongen ook 
naar voren in de traditie van onze kerststallen. Tegelijk kan 
het ons niet ontgaan, dat deze vorm van samenwonen 
onder druk staat. Jozef en Maria konden nog uitwijken naar 
de stal, naar de warmte, waar os en ezel daar voor 
zorgden. Maar zal er voor de ‘ossen en ezels’ zelf de 
komende jaren ook nog een stal overblijven?  
 
Adrie 
 

Reactie op de boringen in Elshout 
 
N.a.v. het  artikel en foto's in Plekbord van 23-11-22 het 
onderstaande. 
 
Over de manier van boren kan ik wel iets vertellen omdat ik  
tientallen van deze (kleinere) boringen heb gemaakt. Op 
bijgaande foto zijn we (v.l.n.r. Thomas van de Wiel, Henk, 
Harrie en Pieter Verhoeven), bezig op het destijds in 
aanleg zijnde, kampeercentrum de  Klinkaert in Drunen in 
1953. Dit in opdracht van de Gemeente. Thomas v.d. Wiel 
was een medewerker van de Gemeente, Harrie Verhoeven 
is mijn broer en Pieter mijn vader. Deze bron was voor de 
watervoorziening van het kampeercentrum. 
 

 
 
Op de foto in het Plekbord hebben ze een puls boring 
gemaakt en zijn bezig met de inbouw van filter- en 
stijgbuizen. Bij het pulsen wordt een stalen buis verticaal in 
de grond gewerkt door in die buis te pulsen en daardoor 
het zand, klei en/of grind eruit te halen waardoor er ruimte 
ontstaat om de stalen buis de laten zakken. De puls is een 
stalen cilinder met onderin een klep. Die klep gaat open als 
de puls naar beneden gaat en dicht als de puls wordt 
gehesen (d.m.v. een kabellier) De puls wordt leeggemaakt 
en de uitgekomen grond wordt bemonsterd. Tijdens het 
uithijsen van de puls ontstaat een lichte onderdruk en op 
dat moment kan de buitenste buis zakken. Uiteraard 
worden de buitenste buizen steeds verlengd. 
Aan de hand van de opgepulste grond kan men beoordelen 
of en hoeveel water een bron kan geven.  De kwaliteit van 
het water kan pas worden bepaald als de bron klaar is en is 
getest. 
 
Zo te zien worden er op de foto stalen filter- en stijgbuizen 
ingebouwd. Ook werden er in die tijd houten filter- en 
stijgbuizen gebruikt. Vurenhout werd dan geasfalteerd. Tot 
begin 20ste eeuw werden er veel buizen gebruikt die 
gemaakt werden uit duigen. Dat hout was Yang/kervewing. 
Dat kwam uit vooral Thailand. Die bomen zouden wel 60-
80 m. hoog kunnen worden met een omtrek van 0.9 tot 1.8 
m. Zo'n duig hebben we bij ons op het bedrijf nog liggen. 
 
Er is nog veel meer te vertellen over de diverse manieren 
van boren maar dat wordt voor een Plekbordartikel te 
gortig. Mocht er iemand zijn die meer wil weten kan dat. 
 
Antwoord van de redactie 
 
Beste Henk, hartelijk dank voor je uiteenzetting, maar als je 
wil mag je er een mooie verhaal van maken met mogelijk 
nog een paar leuke foto’s, voor in het M.G.T. dat zullen 
best een aantal mensen interessant vinden. 
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De grote finale van het 75-jarig jubileum 
van Heemkundekring Onsenoort   
 
Op 26 november heeft onze vereniging op grootse wijze 
het jubileumjaar 2022 afgesloten. Een bijzonder geslaagde 
avond mede door de aanwezigheid van zovelen van onze 
leden, al dan niet met partners. Een avond ook, die door 
iedereen die dat wil nog eens terug te beleven is door de 
fotoreportage te bekijken, die door Ad Hartjes is gemaakt of 
de gefilmde versie van René Esser nog eens af te draaien. 
Verderop in dit Plekbord staan de links naar deze digitale 
documenten. Maar natuurlijk lopen we ook in dit Plekbord 
de avond nog eens door. Hopelijk hebben de Plekbord 
lezers dan aan het eind van dit verslag hetzelfde gevoel 
van trots als waarmee de aanwezigen op 26 november 
naar huis gingen. 
 
Groot Dwergonisch Mannenkoor 
Het programma beloofde een mooie en gezellige 
afwisseling van sprekers en zangers, van officiële en 
luchtige elementen, van luisteren en kijken. Dat is het ook 
geworden. Alle onderdelen werden bij het publiek 
geïntroduceerd door ceremoniemeester Leo Swaans. Een 
voor de hand liggende keuze, omdat Leo zich in allerlei 
hoedanigheden op het podium van de Voorste Venne 
thuisvoelt als was het zijn eigen woonkamer thuis. Met Leo 
in de Jubileumcommissie was het waarschijnlijk ook zo 
geregeld om het Groot Dwergonisch Mannenkoor (GDM) 
op de planken te krijgen. Met ‘Het Brabantse Land’ zetten 
zij meteen de toon voor een onderhoudende avond. 
 

 
 
Bas Rietdijk, voorzitter Jubileumcommissie 
Aan Bas Rietdijk, bestuurslid HKK en voorzitter van de 
Jubileumcommissie, viel de eer te beurt ons nog eens in 
vogelvlucht mee te nemen door de activiteiten van het 
jubileumjaar. Maar natuurlijk pas nadat de hele 
Jubileumcommissie was gepresenteerd: Bas Rietdijk, Leo 
Swaans, Frank Velthuizen en Toon Groot. Het applaus aan 
hun adres was meer dan terecht. Bas benadrukte nog 
eens, dat van ons jubileumfeest met name een feestje is 
gemaakt voor het hele heemgebied. We hebben andere 
jubilerende verenigingen een podium gegeven in MGT, 
nadat in januari erevoorzitter Anton van de Lee de 75-jarige 
geschiedenis op hoofdpunten heeft beschreven. We 
hebben de Lokale Heemkamertjes gehad, waarmee we 
niet alleen nieuwe leden hebben weten te binden, maar 
waaraan we ook zo’n 160 m2 herbruikbare panelen met 
lokale geschiedenis van alle kernen hebben overgehouden. 
We hebben het jubileumboek ‘Zeven Eeuwen 
Heusdenaren’ uitgegeven, een prachtig boek, dat nog 
steeds te koop is. We dachten te gaan wandelen, maar de 
energie die gespaard werd door juist niet te gaan 
wandelen, konden we dan weer volop kwijt met het 
verzamelalbum ‘Heusden, meer dan 25 jaar geschiedenis’. 
Een geweldig succes, dat afstraalde op beide 
samenwerkende organisaties: de 25-jarige Gemeente  

Heusden en onze heemkundekring. Een samenwerking, 
die ook geleid heeft tot de onthulling van het inspirerende 
V-teken op het Plein in Vlijmen en nu dan de apotheose, de 
Grote Finale, de slotavond van het Jubileumjaar hier in de 
Voorste Venne. 
 
Paula van Buul en Erik Pulles: Kuijks Volkslied 
25 jaar Gemeente Heusden, één gemeente met 11 kernen, 
die gelukkig allemaal hun eigenheid hebben weten te 
behouden. Kernen, die de onderlinge verbondenheid graag 
muzikaal vastleggen in een eigen lokaal Volkslied. Als 
exponenten van zo’n muzikale lofzang op de plaatselijke 
eigenheid waren Paula van Buul en Erik Pulles graag 
bereid om het Nieuwkuijks Volkslied ten gehore te brengen. 
Staan en met de hand op de borst meezingen, dat hoort bij 
een Volkslied. Het optreden is beloond met een 
cadeaulidmaatschap voor een jaar. 
 

 
 
Henk Hellegers: voorzitter Brabants Heem 
Niet alleen onze eigen heemkundekring bestaat dit jaar 75 
jaar, ook de koepelorganisatie Brabants Heem is in 1947 
opgericht. Voorzitter Henk Hellegers was wederom met 
veel plezier naar ons toe gekomen. Wederom, omdat hij al 
diverse malen Brabants Heem onderscheidingen aan leden 
van HKK Onsenoort heeft uitgereikt. In zijn toespraak ging 
hij ruim terug in de tijd, naar de jaren van Commissaris van 
de Koningin Van Voorst tot Voorst. Hij bezocht regelmatig 
zijn gemeentes in Noord-Brabant en deed daarvan 
uitgebreid maar vooral toch onverbloemd verslag. Dat 
leverde de nodige hilarische teksten op over de gemeentes 
in ons heemgebied. Maar ook beschreef hij HKK 
Onsenoort als een partner, die er toe doet (en niet alleen 
omdat het de vijfde is in grootte), naar wie geluisterd wordt, 
die actief en vernieuwend is. Brabants Heem reikt aan 
iedere aangesloten vereniging, die de respectabele leeftijd 
van 75 jaar bereikt, een beeldje uit van Pastoor Binck, 
pastoor van Alphen (bij Chaam) en oprichter van Brabants 
Heem. Vicevoorzitter Gien van Wijk nam het beeldje 
dankbaar in ontvangst. 
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Toon Groot: 75 jaar in Vogelvlucht 
75 Jaren is een hele tijd en 1,5 uur voor het hele 
programma is heel erg kort. Toch moest er natuurlijk 
aandacht zijn voor een foto-impressie van 75 jaar HKK 
Onsenoort. Toon Groot selecteerde de foto’s en maakte er 
een vlot doorlopende presentatie van. Geslaagde keuzes, 
gelet op de herkenning van de beelden vanuit de zaal. 
 
Willemijn van Hees: burgemeester  
van de gemeente Heusden 
Als het niet zwaar hoeft, houdt onze burgemeester het ook 
graag wat luchtigjes. Zo begon ze haar toespraak tot ook 
haar eigen jubilerende vereniging met een korte 
jeugdherinnering: haar eigen verjaardagen als kind in 
Zundert. Waar de taart met kaarsjes ook versierd was met 
‘poepekes’, een lekkernij die hier hagelslag heet. Meteen 
ook maar een stukje verwachtingsmanagement eraan 
vastgeknoopt: verwacht van onze burgemeester geen 
vocale hoogstandjes. Zij zingt in no time een hele zaal 
leeg. 
Maar natuurlijk ging het al snel toch echt over onze 
heemkundekring. Het was ook de burgemeester 
opgevallen, dat wij een wat afwijkende invulling aan ons 
feestje gegeven hebben. Citaat: “De focus richtte de 
heemkundekring niet op zichzelf, maar op ‘ons heem’ zelf. 
Hieruit blijkt hoe onze heemkundekring in de wedstrijd 
zit:niet voor zichzelf maar voor de inwoners en niet in de 
laatste plaats voor de bijna 800 eigen leden”. 
 
De burgemeester gaat vervolgens dieper in op de steeds 
meer toenemende samenwerking van onze 
heemkundekring met andere partijen, waardoor de lokale 
geschiedenis op een verrassende wijze kan worden 
doorgegeven aan een groter en veelzijdiger publiek. Dat de 
samenwerking tussen de gemeente Heusden en de 
heemkundekring van een bijzonder hoog niveau is, wordt 
met veel resultaten onderbouwd. En dan wordt 
burgemeester van Hees toch formeel, zoals ze zelf zegt. 
Citaat: ‘De heemkundekring maakt zich op bijzondere wijze 
verdienstelijk voor onze gemeenschap. 
 
Dames en heren, deze wat formele formulering doe ik niet 
zonder reden. Als blijk van waardering en dankbaarheid 
voor personen of rechtspersonen, die zich voor de 
gemeenschap van Heusden op zeer bijzondere wijze 
verdienstelijk hebben gemaakt, heeft de gemeente in 2008 
de Gemeentelijke Erepenning ingesteld. 
 
En namens ons college kan ik u melden, dat aan 
Heemkundekring Onsenoort de Gemeentelijke Erepenning 
is toegekend. Ik wil deze graag uitreiken aan 
bestuursvoorzitter Adrie Verboord. 
 

 
 
Uitreiking Gemeentelijke Erepenning 
Uiteraard nam de voorzitter hiervoor heel graag en vol trots 
naast de burgemeester plaats op het podium om deze 
bijzondere waardering voor onze heemkundekring namens 

onze vereniging in ontvangst te nemen. We kennen de 
voorzitter niet als een zwijgzaam iemand, maar hiervan 
werd ook hij stil. Wat volgde was dan ook geen speech, 
maar een verzoek aan allen om te gaan staan, een 
kwartslag of halve slag te draaien en dan elkaar een 
welverdiend applaus te geven. Daarmee aangevend, dat 
deze waardering door ons samen is verdiend en aan ons 
allen is toegekend. 
 
Luchtspiegelingen door Cees Akerboom 
Die betrokkenheid van onze leden werd al meteen hierna 
belichaamd door Cees Akerboom, die voor deze 
gelegenheid zijn Luchtspiegelingen met ons deelde. Een 
heemkundekring, waarin tal van koebe ridders actief zijn, 
die hun bijdrage leveren onder het toeziende en doorgaans 
goedkeurende oog van 
Jonkvrouwe Julia de la 
Court. Maar dat is dan 
ook meteen de enige 
vrouw in dit illustere 
gezelschap.  
Waar zijn ze, onze 
vrouwen? Voor echte 
en hechte vriendschap 
en inspiratie moeten 
we immers bij de 
vrouw zijn. En Erfgoed, 
wat is dat? Voor wie 
leggen we onze lokale geschiedenis vast? Wat willen we 
aan toekomstige generaties nalaten? Generaties, die nu 
nog gesymboliseerd worden door een lege stoel op het 
podium. Maar die stoel zal gevuld en gevuld en gevuld 
worden, telkens weer, van generatie op generatie. 
Tenslotte verloochent de leraar in Cees Akerboom zich 
niet. Hij verstopt zich niet langer en wat doet hij dan? Juist, 
hij geeft huiswerk mee. Een zeven punten plan, waaraan 
gewerkt moet gaan worden.  
 
Slotwoord door voorzitter Adrie Verboord 
Voor de tweede keer komt onze voorzitter het podium op. 
Lijkt hij nog een beetje beduusd van wat ons eerder op de 
avond al is overkomen? Feit is, dat hij niet naar zijn 
binnenzak grijpt om de voorbereide speech te gaan 
uitspreken. Er is immers al zoveel gezegd om om daarop 
dan ook weer te reageren, wordt dat niet teveel voor het 
trouwe publiek? Een paar zaken stipt hij nog wel aan. 
Allereerst vraagt hij om een applaus voor alle leden, die in 
de 75-jaar van ons bestaan een bijdrage hebben geleverd, 
maar ons inmiddels zijn ontvallen. Ook zij zijn deel van de 
vereniging. 
Vervolgens bevestigd de voorzitter nog eens zijn visie, dat 
samenwerking altijd tot meerwaarde leidt. Laat je inspireren 
door anderen en inspireer zelf ook de ander. Tenslotte 
staat hij nog even stil bij de regelmatig gebruikte zin: ‘we 
leven wel van het verleden, maar niet in het verleden’. We 
zijn een hedendaagse vereniging, die opkomt voor het 
erfgoed dat bescherming verdient, maar zich ook realiseert, 
dat we niet alles onder een stolp kunnen zetten. 
 
Groot Dwergonisch Mannenkoor – Het Heusdense Land 
Het GDM is de alpha en de omega van het 
jubileumprogramma. Hoe kan het formele gedeelte in de 
theaterzaal beter worden afgesloten dan door dirigent Ton 
van Baest en zijn mannen met het heel toepasselijke Het 
Heusdense Land. Willem Klerx vertolkt de solopartij, de 
zaal zingt uit volle borst mee. Zo hard, dat je er wel dorst 
van moet krijgen. Laat dat nou net het volgende 
programmapunt zijn: een informeel samenzijn in een zaal 
met een bar. 
 
Tekst: Adrie Verboord - foto’s: Ad Hartjes 
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Nieuwe leden 

 
Charlotte Bol  Heusden (was cadeaulid) 
Paula van Buul  Nieuwkuijk (cadeaulid) 
Aart Jan Gorter  Drunen 
Rocy Damen  Drunen 
Jan van Son  Nieuwkuijk 
 
Welkom bij onze mooie en actieve vereniging. 
 

 
Cursus geschiedenis Cabaret en 
Kleinkunst  in Heusden-vesting  
vanaf 9 januari 2023 
 
HEUSDEN- Wie van Cabaret en Kleinkunst en cultuur-
historie houdt, hoeft zich vanaf januari niet te vervelen. 
Vanaf maandag 9 januari start in Heusden de cursus 
‘De geschiedenis van cabaret en kleinkunst’. De cursus 
wordt met een optreden van studenten van de 
Koningstheater Academie uit Den Bosch afgesloten. 
 
Gedurende zeven bijeenkomsten worden de deelnemers 
meegenomen naar een variatie aan legendarische 
artiesten. Tijdens deze cultuur-historsche cursus wordt 
aandacht besteed aan onder andere Jean-Louis Pisuisse, 
Louis Davids en Eduard Jacobs. Zij worden als de ‘vaders 
van het Nederlandse cabaret’ gezien. Tijdens de 
gevarieerde middagen wordt hernieuwd kennis gemaakt 
met onder andere Toon Hermans, bekend om onder 
andere zijn liedjes, zoals ‘Een ballon, een ballonnetje’, 
‘Sien laat eens zien’ en ‘Tango Truus’. 
 
Frater Venantius 
Wim Sonneveld schittert onder andere als Venantius, de 
zingende frater. Fons Jansen kruipt bij zijn presentatie 
onder andere in de huid van schooljongen. Dat de 
actualiteit een verleden heeft blijkt uit het straatcabaret van 
Farce Majeure. Zo verwijzen de liedjes als “Kiele Kiele 
Koeweit” naar de energiecrisis. Hetzelfde geldt voor de 
boerenprotesten, waarbij de legendarische boer Koekoek 
op de korrel wordt genomen. Ook wordt aandacht aan de 
autoloze zondag besteed. Tijdens de middagen zal Jochem 
Myjer niet ontbreken. Ook is er aandacht voor Tom 
Manders in zijn rol als Doris. Ook Herman van Veen en 
Brigitte Kaandorp en Claudia de Breij krijgen tijdens de 
cursus een podium. De presentaties worden op groot beeld 
visueel ondersteund. Omdat niet alles aan de orde kan 
komen volgt er bij succes een vervolgcursus. 
 

 
Herman van Veen 

 

 

Inleveren 
kopij volgende Plekbord 

uiterlijk vóór 15 januari a.s. 
 

 
 
Koningstheater Academie 
Als afsluiting van de cursus zullen op maandagmiddag 27 
februari drie getalenteerde studenten van Koningstheater 
Academie uit Den Bosch optreden. Dit is een unieke 
mogelijkheid om tijdens een ‘Lammerentoer’ kennis met 
jong talent te maken! Geniet van deze intieme voorstelling 
met conferences, sketches en prachtige liederen. Veel 
intiemer kan een voorstelling nauwelijks zijn! 
 
*De cursus wordt op de maandagmiddagen 9 ,16, 23, 30 
januari en op 6, 13 en 27 februari gegeven.  
De organisatie is in handen van Lyra, stichting voor Cultuur 
en Maatschappelijke Participatie. Deze cursus wordt in 
samenwerking met de Seniorenschool Heusden, Bijeen, 
Het Creatief Centrum Heusden, Het Koningstheater 
Academie uit Den Bosch en de stichting Beeld en Geluid 
georganiseerd. Als cursusleider zal publicist en voormalig 
stafdocent van de Hogeschool AVANS, Hans van den 
Eeden, optreden. De bijeenkomsten worden gehouden in 
het Creatief Centrum, voorheen de MAVO in Heusden. 
 
Inschrijven 
*Inschrijven voor deze 7 bijeenkomsten kan via: 
meesdouglas@home.nl. De kosten voor deze cursus 
bedragen totaal 80,00 euro. Dit is inclusief koffie of thee. 
De bijeenkomst wordt tussen twee en vier uur gehouden. 
Na aanmelding volgt een bevestiging en rekening. Mensen 
met vervoersproblemen kunnen contact opnemen met 
info@zorgzaamheusden.nl. Telefoon: 0416 373670 
 

 

Aanvulling van het bestuur 
 
Inderdaad, kandidaten voor een bestuursfunctie kunnen 
zich nog altijd melden via bestuur@hkkonsenoort.nl of 
door te bellen naar de voorzitter 06-57324970. 
 
We wilden en willen er niet om heen en na de presentatie 
van het 7-punten plan als onderdeel van De 
Bespiegelingen van Cees Akerboom tijdens de slotavond in 
de Voorste Venne, kunnen we er ook niet meer om heen: 
meer diversiteit in het bestuur is meer dan gewenst! Wat 
moet er dan ‘meer’ in het bestuur? Nou, wat te denken van 
vrouwen, jongeren en wat mij betreft ook allochtonen. Ook 
voor mensen van buitenlandse (groot)ouders, die hier 
geboren zijn en mogelijk al hun hele leven hier wonen, is 
óns heemgebied ook hún heemgebied. 
 
Zit er al een beetje schot in de zaak? Jawel, we zijn 
hoopvol en durven de angst van een vrouwelijke kandidaat 
dat ze dan ‘alleen tussen allemaal mannen aan tafel zit’ al 
wel wegnemen. Zoveel vertrouwen hebben we inmiddels al 
wel.  
Daarnaast is er na 26 november natuurlijk nog iets 
veranderd. Het was altijd al mooi en eervol om onze 
vereniging bestuurlijk te dienen. Maar als diezelfde 
vereniging ook nog eens de erepenning van de gemeente 
Heusden heeft mogen ontvangen, ja, wie wil daar dan niet 
in meedoen? 
 
We kijken uit naar jullie reacties. 
 
Bestuur HKK Onsenoort 

mailto:bestuur@hkkonsenoort.nl
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De redacties van MGT en het Plekbord 
wensen u allemaal fijne kerstdagen en 

een gelukkig en gezond 2023 
 

 
Geslaagd 
 
De interesse voor (lokale) geschiedenis hoeft zich niet te 
beperken tot het eigen heemgebied. Zo hebben wij diverse 
leden, die met goed gevolg de jarenlange cursus 
Boschlogie gevolgd hebben.  
Aan dat lijstje kan nou Martijn van de Wiel toegevoegd 
worden. Martijn is op velerlei gebied actief binnen onze 
vereniging, maar heeft daarnaast de tijd gevonden om zich 
te verdiepen in de geschiedenis van ‘de grote buur’ ‘s 
Hertogenbosch. Martijn, van harte gefeliciteerd met het 
behalen van dit mooie diploma. 
 

 
 

 

Cultuur-historische wandeling in 
Haarsteeg op 2e kerstdag 
 
Op 26 december, 2e kerstdag organiseert de 
heemkundekring Onsenoort een cultuur-historische 
wandeling in Haarsteeg. Dit keer wordt het gebied bezocht 
aan de Oude Haven en de Inlaagdijk waarbij verteld wordt 
over het buitengebied van Haarsteeg, het ontstaan van de 
polders, de haven van Haarsteeg, de dijkdoorbraken, het 
ontstaan van de Sompen en de vroegere bewoners aan de 
Inlaagdijk. De wandeling wordt verzorgd door Tonnie en 
Frie van Bokhoven, twee broers die geboren en getogen  

 
De Inlaagdijk in Haarsteeg, foto: HKK Onsenoort 

 
zijn aan de dijk in Haarsteeg en door Gien van Wijk. 
Verzamelen en vertrek op de hoek Inlaagdijk-Vergereind 
om 10.00 uur. Er wordt gewandeld over verharde paden.  
 

 

Opgave voor 20 december via mail: 
bestuur@hkkonsenoort.nl . De wandeling gaat niet door 
bij regen of dreiging van slecht weer. In dat geval zal er wel 
altijd iemand van de organisatie om 10.00 uur  op de 
verzamelplaats aanwezig zijn. Maximaal aantal deelnemers 
20. 

 

 
Vrijwilliger(s) gezocht voor het inscannen 
van boeken, tijdschriften, periodieken 
etc. 
 
In het kader van ‘RaboClubsupport’, hebben de stemmers 
op onze vereniging met elkaar gezorgd voor het mooie 
bedrag van €1.013,00. Zoals met onze leden vooraf 
gedeeld, zouden we de opbrengst willen gebruiken voor 
verdergaande digitalisering van heemkundig waardevolle 
documenten. Inmiddels hebben we de opbrengst besteed 
voor de aanschaf van een scanapparaat. Omdat het hierbij 
gaat om grote hoeveelheden documenten is ook een 
computer aangeschaft, die de opslag en het doorzoeken 
van deze documenten ondersteunt. Dank aan alle 
stemmers bij de Rabo-actie. 
 

 
 
In ons archief hebben wij tientallen periodieken  zoals 
jaaruitgaven van ‘De Scherper’, diens voorganger ‘De 
Vlijmscherper’ en het ‘Nieuwsblad Heusden’ om er enkele 
te noemen.  Deze zijn tot nu toe alleen fysiek, dus op 
papier te onderzoeken en niet digitaal. In deze periodieken 
uit de perioden vanaf 1970 tot heden bevindt zich een 
schat aan informatie over eerst de oude gemeenten in ons 
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heemgebied en later de huidige gemeente Heusden met de 
11 kernen. Al deze informatie zouden wij graag willen 
digitaliseren om daarmee deze informatie ook gemakkelijk 
doorzoekbaar te maken.  
 
Het is dus een nieuwe activiteit voor onze vereniging, 
waarvoor we dan ook nieuwe apparatuur hebben 
aangeschaft. Voor deze activiteit zoeken wij enkele 
vrijwilligers, die het leuk vinden om hiermee aan de slag te 
gaan en ons archief hiermee te helpen verrijken. Waarom 
enkele vrijwilligers? Omdat werken met een groepje 
meestal ook gezellig is. Maar als er geen groepje is, dan 
zijn we met 1 vrijwilliger ook al blij hoor. Voor instructie en 
hulp zorgt de heemkundekring. De tijdsindeling en het 
tempo waarin documenten worden gedigitaliseerd bepaal 
je als vrijwilliger(s) helemaal zelf. Heb je interesse om zo 
iets aan heemkunde bij te dragen, laat het dan weten via 
onze mail bestuur@hkkonsenoort.nl of geef het door aan 
een van onze bestuursleden. 
 
En als we hiermee succesvol aan de slag gegaan zijn? 
Dan is het tijd voor de volgende stap: de in de cheque 
aangegeven digitaliseren van films. Daarover te zijner tijd 
meer. 

 

 
Lezing op 17 januari 2023 over het 
graven van de Zuid Willemsvaart door Ad 
Hartjes 
 
Op 17 januari 2023 verzorgt Ad Hartjes voor onze 
heemkundekring een interessante lezing over het graven 
van de Zuid Willemsvaart. Een belangrijke 
scheepvaartverbinding tussen Maastricht en de Maas bij 
het fort Crèvecœur 
.  
Dit belangrijke waterstaatkundige werk werd aangelegd 
tussen 1822 en 1828. De Zuid-Willemsvaart is vernoemd 
naar koning Willem I van het Verenigd Koninkrijk der 
Nederlanden, een van de voortrekkers van meerdere 
kanaalprojecten.  

 
Het graven van de Zuid-Willemsvaart was bedoeld als een 
uitbreiding van de belangrijkste vervoerswegen, indertijd de 
waterwegen, en moest de ontsluiting worden van het 
Zuiden om daarmee de handel met het Noorden van 
Nederland te bevorderen.  
 

 
Een sluis in de Zuid-Willemsvaart 

.  
De "Willemsvaart" zou  bijvoorbeeld een korter en vooral 
een meer betrouwbaar alternatief voor de Maas vormen, tot 
dan de belangrijkste verbinding tussen de industrie rondom 
Luik en de grote handelsplaatsen. De ontsluiting van de 

tussenliggende gebieden speelde nauwelijks een rol; bijna 
overal ging het kanaal aan de toenmalige bebouwing 
voorbij.   
 
In 1818 verscheen het Koninklijk besluit tot de aanleg van 
een kanaal Luik–'s-Hertogenbosch. Het daaropvolgende 
jaar ontwierp de hoofdingenieur van Rijkswaterstaat, A.F. 
Goudriaan, het projectplan. Het definitieve plan kreeg de 
goedkeuring op 6 augustus 1821, met uitzondering van het 
gedeelte Luik–Maastricht, dat pas in 1828 zijn definitieve 
vorm kreeg.   
 
Om het hoogteverschil van 40 meter te overbruggen waren 
oorspronkelijk 21 sluizen nodig. In het verleden lag er bij 
elke sluis een ophaalbrug. In het huidige kanaal liggen nu 
nog 16 sluizen. Het nieuwe kanaal werd intensief gebruikt 
voor handelsgoederen en gaf een belangrijke impuls aan 
de gebieden waar doorheen het kanaal was aangelegd.  

 
De lezing is in de Remise in Drunen en begint om 19.30 
uur. De kosten bedragen 5,- inclusief koffie bij 
binnenkomst. Opgave vóór 13 januari via de mail: 
bestuur@hkkonseoort.nl  

 

 

Kerststallen bezoeken 
 
De komende weken kunt in de diversenkerken in ons heem 
weer kerststallen bezoeken en bewonderen. Vele 
vrijwilligers uit de parochies maken er iets moois van. Zo 
staat er ieder jaar in de Lambertus kerk in Drunen ook een 
prachtige kerststal opgesteld die zeker de moeite waard is 
om eens te bezoeken. 
 

 
De kerststal in Drunen foto: Heusden in Beeld 

 

Ook in Waalwijk maken ze veel werk van de kerststal. 
Ieder jaar opnieuw is het weer een verrassing hoe de 
kerststal van de Sint-Jan de Doper kerk in Waalwijk er uit 
zal zien. Dit jaar zal dit extra bijzonder zijn, omdat onlangs 
geheel nieuwe verlichting geïnstalleerd is in de kerk. 
Hierdoor komen de kunstzinnige beelden van de kerststal, 
zeker in deze donkere dagen voor kerst, nóg mooier tot 
hun recht. 
 
En niet alleen de kerststal, maar ook de indrukwekkende 
architectuur en de andere hoogtepunten van de unieke 
kerk worden zo tot hoog in de koepel op schitterende wijze 
in een nieuw licht gezet. Het is zeer de moeite waard om in 
de maanden december en januari zelf een kijkje te gaan 
nemen. 
 
Kerststal en wensboom 
Het is een traditie dat tot eind januari talrijke bezoekers van 
heinde en verre de nostalgische kerststal komen bekijken  

mailto:bestuur@hkkonsenoort.nl
https://nl.wikipedia.org/wiki/Crèvecoeur_(militair_oefenterrein)
https://nl.wikipedia.org/wiki/Willem_I_der_Nederlanden
https://nl.wikipedia.org/wiki/Verenigd_Koninkrijk_der_Nederlanden
https://nl.wikipedia.org/wiki/Verenigd_Koninkrijk_der_Nederlanden
https://nl.wikipedia.org/wiki/Luik_(stad)
https://nl.wikipedia.org/wiki/Koninklijk_besluit
https://nl.wikipedia.org/wiki/Rijkswaterstaat
https://nl.wikipedia.org/wiki/Adrianus_François_Goudriaan
https://nl.wikipedia.org/wiki/Adrianus_François_Goudriaan
https://nl.wikipedia.org/wiki/Kanaal_Luik-Maastricht
https://www.bhic.nl/sluizen-in-de-zuid-willemsvaart
mailto:bestuur@hkkonseoort.nl
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De kerststal in Waalwijk 

 
in de Waalwijkse Sint-Jan de Doperkerk en daar een 
kaarsje opsteken. Ook kan iedereen zijn persoonlijke 
kerstwens in de wensboom ophangen. De kerk is iedere 
woensdag- tot en met zondagmiddag van half twee tot half 
vijf voor bezoekers geopend. Ook zal het ongetwijfeld weer 
druk zijn in de kerk tijden de kerstvieringen en tijdens de 

geplande kerst- en nieuwjaarsconcerten.  
 

 
Wie, Wat, Waar  onbekende foto (6) 
 

Maandelijks plaatsen 
wij in  het Plekbord 
een rubriek “wie, 
wat, waar 
onbekende foto”. In 
ons 
heemkundearchief 
hebben wij een doos 
en mappen vol foto’s 
waarvan onbekend 
is waar deze is 
genomen, welke 
personen er op 
staan etc. Wij gaan 
daar proberen achter 
te komen door in het plekbord de foto te plaatsen en te 
vragen wie meer weet over deze foto. Dit kan zijn personen 
die er staan of de plaats en omgeving waar de foto is 
genomen en wellicht wanneer.  
Op de vorige foto (zie hierboven) kwam helaas geen 
reactie. Vermoedelijk is op de foto het Molenpad te zien 
welke liep vanaf de molen aan de Molenhoek aan de 
Voordijk richting Vlijmen. Misschien kan iemand dit alsnog 
bevestigen.  
 
Nieuwe foto 
 
Rechtsboven vindt je een nieuwe foto waar we graag wat 
meer over willen weten Wie weet waar deze foto is 
genomen, wie er in de boerderijen woonden en wie er op 
staan. Als u het weet laat het ons dan weten en stuur uw 
reactie dan naar: gienvanwijk@ziggo.nl 

 

 
Wie weet hier meer over te vertellen? 

 

 
Agenda December 2022 t/m April  2023 

 
26 december 

Cultuur-historische wandeling door het buitengebied van  
Haarsteeg. Verzamelen en vertrek om 10.00 uur  op de 

hoek Oude Haven/Maasdijk en het Vergereind. De 
wandeling wordt geleid door Tonnie en Frie van Bokhoven 

en Gien van Wijk. Een interessante wandeling, ook 
geschikt om wat kerst calorieën kwijt te raken. Opgave voor 

deze wandeling vóór 20 december via mail: 
bestuur@hkkonsenoort.nl 

 
17 januari                   

lezing over de historie en aanleg van de Zuid Willemsvaart, 
door ons eigen lid Ad Hartjes in de Remise in Drunen, 

aanvang 19.30 uur. In het Plekbord van 
december leest u meer informatie over deze lezing.  

 
Opgave voor deze lezing vóór 14 januari 2023 via mail: 
bestuur@hkkonsenoort.nl; entree inclusief koffie/thee: 

€5,00 
 

14 februari 
Algemene ledenvergadering in de Remise in Drunen, 

aanvang 19.30 uur. Meer informatie hierover  
volgt in het Plekbord van januari. 

 
14 maart 

Dialectcafé De Langstraat in de Remise in Drunen, 
aanvang 19.30 uur.  Meer informatie hierover in de 

volgende agenda. 
 

25 april                        
Een lezing over: “Nederland en het water”, hoe 

beschermen  wij ons de komende 100 jaar tegen teveel en 
te weinig water in het licht van de klimaatverandering.  

De lezing wordt verzorgd door Ir. Dick Butijn, lid van de 
adviescommissie voor het regeringsbeleid.  
 Plaats van de lezing De Remise in Drunen. 

Aanvang 19.30 uur. Opgave voor 22 april via mail: 
bestuur@hkkonsenoort.nl 

 
De lezing van 25 april is de laatste lezing in de reeks van 

de eerste helft van 2023. De lezingen reeks wordt 
voortgezet in oktober 2023 met 3 nieuwe lezingen. Heeft u 

zelf idee in een lezing of weet u iemand die een 
interessante lezing voor de heemkundekring kan 

verzorgen, neem dan contact op met het bestuur mail 
bestuur@hkkonsenoort.nl of met een van de 

bestuursleden. 
 

 

mailto:bestuur@hkkonsenoort.nl
mailto:bestuur@hkkonsenoort.nl
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De grote finale van het 75-jarig jubileum van Heemkundekring Onsenoort  26 - 11 - 2022 
 

 

Foto’s: Ad Hartjes 
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De grote finale van het 75-jarig jubileum van Heemkundekring Onsenoort 26 - 12 - 2022 
 

 

Foto’s: Ad Hartjes 


